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Justerat  ................................................  

 

 

 ..............................................................   ..................................................................  

Jonas Nilsson   Anders Djerf 

 

Närvarande: 

 

  

Vice ordföranden Jonas Nilsson  

Övriga ledamöter  

(eller som ledamöter 

tjänstgörande suppleanter) 

Anna Cederschiöld (för Ann-Katrin Åslund §§ 1-12) 

Anders Djerf 

Lars Jilmstad 

Ida Karlbom 

Anton Lindqvist  

Maria Mustonen (på vakant plats efter Sara Abdollahi) 

Ulla Sjöbergh (för Sebastian Panzar) 

Olof Hermansson Wallentin (för Ann-Katrin Åslund §§ 13-15) 

Pontus Piazzolla (för Stefan Hansson) 

 

Suppleanter Celeste Perez Montano 

Hans Andersson  

Christina Linderholm 

Göran Oljeqvist 

 

Personalföreträdare Carl Candal 

Jonas Regnell 

Anne Wallinder 

 

 

Övriga Karin Brofelth 

Johan Castwall, VD 

Per Ling-Vannerus 

Anders Nordlund 

Gun Rudeberg 

Camilla Strümpel 
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§ 1  

Mötets öppnande 

Vice ordföranden förklarade mötet öppnat. 

§ 2  

Val av protokolljusterare 

Att jämte vice ordföranden justera dagens protokoll utsågs Anders Djerf. 

§ 3  

Godkännande av dagordning 

Den utsända dagordningen godkändes med justeringen att ärende 8 ”Remiss av Förslag 

till Stockholms stads miljöprogram 2016-2019” och ärende 10 ”Remiss av motion om 

möjligheterna till bad i Hammarby Sjöstad” flyttades fram för att behandlas efter ärende 

14 ”Övriga frågor”. 

§ 4  

Föregående protokoll 

Protokoll nr 6 från mötet den 26 november 2015 anmäldes. 

 

Denna anmälan lämnades utan erinran. 

§ 5  

Anmälan om inkomna skrivelser, protokollsutdrag m.m. 

Förteckning över inkomna skrivelser anmäldes. 

 

Denna anmälan lämnades utan erinran. 

§ 6  

Anmälan av verkställande direktörens m.fl. beslutade inköp och 

entreprenader 

Förteckning över av verkställande direktörens m.fl. beslutade inköp och entreprenader 

anmäldes till styrelsen. 

 

Denna anmälan lämnades utan erinran. 
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§ 7  

Remiss av Inriktningsunderlag inför transportinfrastrukturplanering för 

perioden 2018-2029 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  

 

Styrelsen beslöt 

att som svar på remissen överlämna föreslaget yttrande. 

 

Anders Djerf, Anton Lindqvist och Maria Mustonen samt ej tjänstgörande 

suppleanten Celeste Perez Montano lät till protokollet anteckna följande 

 

”I sitt yttrande om Trafikverkets inriktningsunderlag inför 

transportinfrastrukturplaneringen för perioden 2018-2029 tar VD Johan Castwall upp 

flera viktiga saker som Trafikverket bör ta hänsyn till i planering av infrastrukturen i 

Stockholms Hamnars verksamhetsområde. Det är mycket viktigt att färje- och 

kryssningstrafikens karaktär, inlands- och kustsjöfartens möjligheter och betydelsen av 

byggnaden av Stockholm Norvik tas upp. Även likabehandling av trafikslag är en viktig 

fråga där vi önskar konkreta åtgärder in den nationella transportpolitiken.    

 

Vi instämmer att goda landanslutningar är viktiga för Stockholms Hamn som en nod för 

gods- och persontransporter. Däremot ser vi att en östlig förbindelse varken är lösningen 

till trängselproblematiken i Stockholmsregionen eller gynnsam för bolagets miljöarbete. 

Trängseln beror främst på omfattande privatbilism som begränsar även nyttotrafikens 

framkomlighet. Eftersom fler motorvägsbyggen stimulerar framför allt en fortsatt ökning 

av privatbilism är en östlig förbindelse oförenlig med de klimatmål som är internationellt 

och nationellt överenskomna. För att möjliggöra en tillräcklig minskning av 

växthusgasutsläpp så att 1,5-gradersmålet kan uppnås måste vägtrafiken minska markant. 

Detta kräver stora omprioriteringar och kraftiga styrmedel på nationell, regional och 

kommunal nivå. Därför ser vi att en östlig förbindelse är en investering som inte leder 

utsläppsutvecklingen mot de önskade målen. Detta är ingen motsättning till att 

Stockholms Hamns bra funktionalitet är beroende av goda landanslutningar, eftersom 

trängselproblematiken bäst kan lösas genom prioritering av godstransporter och 

kollektivtrafik. Med dessa åtgärder kan hamnens och dess kunders tillgång till bra 

landinfrastruktur säkras utan att kompromissa bolagets egna och samhällets gemensamma 

klimatarbete.” 

§ 8  

Remiss Gångplan för Stockholm 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  
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Forts. § 8 

Styrelsen beslöt 

att 

 

att 

som svar på remissen åberopa och överlämna upprättat tjänsteutlåtande. 

 

omedelbart justera ärendet 

§ 9  

Remiss av motion om att ge kommunerna verktyg för ett tryggt och 

snyggt offentligt rum 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  

 

Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom yrkade att styrelsen skulle besluta  

 

”att tillstyrka motionen 

 

att därutöver anföra 

 

Stockholm är en fantastisk stad med stora kvaliteter i de flesta av sina offentliga miljöer. 

Men vi ser dessvärre att stadens ansvarstagande är alltför begränsat och inte tillräckligt 

högt politiskt prioriterat. Tyvärr finns flera exempel på att Stockholms offentliga rum 

långt ifrån alltid är så trygga och snygga som stockholmarna – och besökare – har rätt att 

förvänta sig. 

 

De senaste månaderna har Stockholm blivit allt mer skräpigt och stockholmare vittnar 

om överfulla papperskorgar, fimpar och annat skräp som ligger slängt på marken samt en 

kraftig nedskräpning i våra parker.  

 

Upprätthållandet av trygghet i det offentliga rummet är med naturlighet en väsentlig 

uppgift för kommunen. Det behövs ett samordnat och opartiskt ansvarstagande för 

platser och ytor som alla medborgare har rätt att fritt nyttja och vistas på men där många 

olika aktörer och fastighetsägare kan vara berörda. Likaså är det ett ansvar för det 

allmänna att tillse att gällande lagar och regler för beteenden på allmän plats efterlevs och 

att lagföra överträdelser. 

 

För Stockholms hamnars del är det viktigt att arbeta med att skapa tryggare kajstråk, 

bland annat bör bolaget prioritera att skapa mer levande promenadstråk men också 

etablera publika verksamheter som bidrar till liv och rörelse. ” 
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Forts. § 9 

Styrelsen beslöt, med avslag på Jonas Nilssons m.fl:s yrkande, 

att 

 

att 

som svar på remissen åberopa och överlämna upprättat tjänsteutlåtande 

 

omedelbart justera ärendet. 

 

Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom reserverade sig mot beslutet till förmån 

för eget förslag. 

 

Christina Linderholm och Göran Oljeqvist, ej tjänstgörande suppleanter, lät till 

protokollet anteckna att om de hade tjänstgjort skulle de ha yrkat bifall till Jonas 

Nilssons m.fl:s yrkande. 

§ 10  

Remiss av Utvärdering av feriejobb för unga 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  

 

Styrelsen beslöt 

att 

 

att 

som svar på remissen åberopa och överlämna upprättat tjänsteutlåtande. 

 

omedelbart justera ärendet 

§ 11  

Rapporter 

 Finansrapport a) 

Johan Castwall redovisade den utdelade finansrapporten 

 

Styrelsen beslöt 

att godkänna den redovisade rapporten. 

§ 12  

Övriga frågor 

 Nästa möte a) 

 

Nästa möte blir onsdagen den 9 mars 2016 klockan 09:00. 
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§ 13  

Remiss av Förslag till Stockholms stads miljöprogram 2016-2019 

 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  

 

  Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom yrkade att styrelsen skulle besluta  

 

att  delvis godkänna Stockholms hamnars svar på remissen 

 

att   omedelbart justera ärendet 

 

att därutöver anföra 

 

Vårt mål är att Stockholm ska påbörja omställningen till att bli en hållbar stad med höga 

ambitioner inom klimat och miljö. Stockholmarnas hälsa ska gynnas genom ett långsiktigt 

arbete med sikte på en ren stadsmiljö. Det ska vara lätt för stockholmarna att göra 

miljömedvetna val i sin vardag. Målet ska vara att minska stockholmarnas ekologiska 

fotavtryck. 

 

Tack vare att Alliansen drivit på för hållbarhetsarbetet i Stockholm, utsågs staden av EU-

kommissionen till Europas miljöhuvudstad 2010. Utnämningen har bidragit till ett ökat 

intresse för Stockholms miljöarbete, där staden fungerar som inspiratör och föredöme för 

andra städer runt om i världen. Utnämningen har också bidragit till att stockholmarnas 

medvetenhet kring stadens miljöarbete och krav på en aktiv miljö- och klimatpolitik har 

ökat. Staden prioriterar ett aktivt och målinriktat miljö- och klimatarbete. Miljö- och 

hälsoskyddsnämnden ska delta i EU- och forskningsprojekt för att i samarbete med andra 

svenska och europeiska städer påverka EU-regelverket, driva åtgärdsarbete och 

utvecklingen framåt och utbyta erfarenheter. 

 

Vi konstaterar att förslaget till miljöprogram omfattar sex övergripande miljömål, vilka i 

princip är desamma som miljöprogrammet för 2012 – 2015. Det åligger nu 

kommunstyrelsen att arbeta fram anvisningar för hur rapporteringen av uppföljningen ska 

ske. Det är viktigt att dessa anvisningar är tydliga samt att de finns tillgängliga hos stadens 

nämnder och bolag innan rapporteringen kan förväntas starta. Miljöprogrammet ska 

sedermera antas av kommunfullmäktige, varför uppföljningen av 2016 endast kommer att 

kunna omfatta en del av året. 

 

Med anledning av ovanstående har vi inga större synpunkter på innehållet i de 

övergripande miljömålen eller indikatorerna som sådana. Dock finns det ett antal 

otydligheter i miljöprogrammets nuvarande innehåll, både avseende gäller ekonomi, 

ansvarsfördelning, uppföljning och genomförande. Detta måste årgärdas innan 

miljöprogrammet tas upp för beslut om antagande i kommunfullmäktige. 
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Forts. § 13 

  Bland annat saknas en tydlig koppling till Vision 2040, samt på vilket sätt stadens miljömål 

  generellt kopplar till de nationella miljökvalitetskraven. Vidare behöver val av indikatorer  

förtydligas och kopplingen till respektive delmål motiveras. Detta saknas i förslaget, 

varför det rimligen blir svårt för stadens verksamheter att besluta om hur de ska agera 

utifrån uppföljningen. Om inte detta åtgärdas riskerar miljömålen att missas. 

  Vi anser inte att staden ska försöka införa kommunalt monopol avseende  

  insamlingsansvaret för förpackningar och tidningar. Istället ska staden tillse att de i lag 

  utpekade insamlande ansvariga företagen sköter sina åtaganden och ges rimliga 

  förutsättningar för att utföra uppdragen. Antalet insamlingsstationer bör utökas och 

  kvalitetet kraftigt förbättras från i de idag närmast provisoriska stationer till välkomnande 

  och funktionella. 

 

Förslaget till ansvar för uppföljning av miljömålen är inte entydigt och logiskt. 

Dokumentet måste i större utsträckning tydliggöra och utveckla vad som ingår i 

begreppet ”genomförandeansvar” samt vilka nämnder och bolag som rapportera vilka 

indikatorer. I nuvarande förslag är flertalet delmål inte mätbara, vilket är en kraftig brist. 

Det gäller bland annat delmål 2.2 Stockholm ska ha frisk luft, vilket minst sagt ter sig 

aningen luddigt när det inte närmare preciseras vilka åtgärder som avses vidtas i realiteten. 

För delmål 2.4 Stadens gator blir mer attraktiva gång- och vistelsemiljöer saknas en beskrivning av 

vikten med en välfungerande och effektiv trafikinfrastruktur. Vägar används för mer än 

cykel och generell vistelse, även ambulanser, distribution, service, byggande, underhåll, 

turism, taxi och kollektivtrafik m.m. måste i framtiden kunna ske snabbt, säkert och 

effektivt till låga kostnader och låga utsläpp av farliga ämnen, och på ett sätt som skapar 

en trivsam stad med hög funktionalitet. 

 

I flera miljömål pekas en av stadens förvaltningar/bolag ut som ansvarig för samordnad 

uppföljning av delmålet. Detta innebär att den utpekade förvaltningen ska samordna 

uppföljningen från alla de andra nämnder och bolag som också har genomförandeansvar 

för miljömålet. Istället bör var och en av stadens aktörer ha ett tydligt utpekat eget ansvar 

för uppföljning av egna verksamheten eftersom rådighet och ansvar för åtgärder är viktiga 

drivkrafter för förbättring och utveckling. Vi ställer oss bakom förslaget om att resultatet 

från respektive verksamhets uppföljning samlas ihop och samordnas av 

miljöförvaltningen. Det finns ingen anledning att ska någon slags nyordning med en 

”överinstans” för rapporteringsansvar. 

 

Flertalet av de åtgärder som förutsätts genomföras genom miljöprogrammet saknar helt 

ekonomiska konsekvensbeskrivningar. Även i detta avseende behöver dokumentet 

kompletteras med en analys av de ekonomiska konsekvenserna, samt hur dessa kopplar 

till stadens och respektive verksamhets budget.  

 

I övrigt instämmer vi i de ytterligare synpunkterna vad gäller att kompletteringar och 

förtydliganden för de enskilda delmålen krävs.” 
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Forts. § 13  Olof Hermansson Wallentin yrkade att styrelsen skulle besluta 

 

”att delvis godkänna kontorets förslag till beslut 

 

att i övrigt anföra 

 

  Enligt budgeten för 2015 skulle ett nytt miljöprogram tas fram för Stockholms stad 

  under förra året. Det försenade miljöprogram som nu presenterats framstår i allt 

  väsentligt som ett förhastat verk.  

 

Miljöprogrammet har tagits fram av en grupp om 50 personer vars slutprodukt i 

anmärkningsvärt stora delar överlappar med stadens budget. En del av de mål som sätts 

upp i förslaget till miljöprogram formulerar mål som sedan antagandet av stadens budget 

för 2016 är gällande för staden genom Miljö- och hälsoskyddsnämnden men som i 

förslaget till miljöprogram får en annan form. 

 

Vidare innehåller miljöprogrammet en rad mål som är svåra att utvärdera, exempelvis om 

trängselskattens utformning. Förslaget till miljöprogram innehåller dessutom mål för 

stadens upphandlingar trots att staden arbetar med en policy för upphandlingar och 

inköp.  Förslaget att varje nämnd ska ta fram egna mål ger dessutom en kraftig 

målinflation. Vidare uppger flera kontor i staden att de av olika skäl har svårt utläsa hur 

de ska arbeta med miljöprogrammet. 

 

Trots att programmet redan är försenat framstår det nya förslaget därför som ett 

förhastat verk. Såväl Liberalerna som majoriteten har höga ambitioner för Stockholms 

miljöarbete. Därför hade Stockholm varit betjänt av ett miljöprogram med konkreta, 

utvärderingsbara och fokuserade mål.” 

 

Styrelsen beslöt, med avslag på Jonas Nilssons m.fl:s yrkande respektive Olof 

Hermansson Wallentins yrkande, 

att 

 

att 

som svar på remissen åberopa och överlämna upprättat tjänsteutlåtande. 

 

omedelbart justera ärendet. 

 

Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom reserverade sig mot beslutet till förmån 

för eget yrkande. 

 

Christina Linderholm och Göran Oljeqvist, ej tjänstgörande suppleanter, lät till 

protokollet anteckna att om de hade tjänstgjort skulle de ha yrkat bifall till Jonas 

Nilssons m.fl:s yrkande. 

 

Olof Hermansson Wallentin reserverade sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 
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Forts. § 13 Pontus Piazzolla, Ulla Sjöbergh, Anders Djerf, Maria Mustonen och Anton 
  Lindqvist samt ej tjänstgörande suppleanterna Celeste Perez Montano och Hans 
  Andersson lät till protokollet anteckna följande 

 

”Vi delar synpunkterna i remissvaret om att det föreslagna miljöprogrammet för 

Stockholm stad 2016-2019 är välkommet och uppskattat. Vi delar också de synpunkter 

som förs fram i remissvaret, i synnerhet vad gäller förtydliganden av de förväntningar 

som följer av diverse utdelat ansvar i texten.  

Därtill vill vi också understryka, precis som nämns i programtexten, att vattentransporter 

har en stor potential att överta vägburen transport till fördel för miljön. Vi tycker att detta 

ska tas ännu mer i beaktande i miljöprogrammet. Vi vill också påpeka att det framför allt 

är förändringar i andra delar av Stockholms stads verksamhet som kommer att möjliggöra 

och en förändring mot mer transporter på sjön, och uppmanar därmed till mer tydliga 

delmål bland dessa andra verksamheter.  

Stockholms Hamn AB har dessutom redan direktiv och ambitionen att göra de aktiviteter 

som infattas i verksamheten än mer miljövänliga. De initiativ och styrmedel som krävs för 

en sådan fortsatt förbättring skulle underlättas av ett större mandat och bättre 

ekonomiska resurser till genomförandet.” 

§ 14  

Remiss av motion om möjligheterna till bad i Hammarby Sjöstad 

I ärendet förelåg skrivelse till styrelsen den 11 januari 2016.  

 

Olof Hermansson Wallentin yrkade att styrelsen skulle besluta 

 

” att tillstyrka motionen 

 

att i övrigt anföra 

 

Hammarby Sjöstad är ett växande område med en stor andel småfamiljer. Trots detta 

finns det ingenstans att bada i området eftersom området klassas som hamnområde. 

Hammarby Sjöstad är idag ett levande område med levande stadsmiljöer snarare än ett 

hamnområde och det är hög tid att utreda möjligheterna för att anlägga en badplats i 

området. 

Vid en läsning av tjänsteutlåtandet som föreslås utgöra Stockholms Hamn AB: svar på 

remissen framgår att det sannolikt är möjligt att anlägga en badplats i Hammarby Sjöstad 

om tillräcklig hänsyn tas till de säkerhetsaspekter som följer av sjöfarten i området.  

För Liberalerna är detta goda nyheter och ger ytterligare skäl att istället tillstyrka 

motionen om att utreda möjligheterna till en badplats i Hammarby-Sjöstad.” 

 

Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom anslöt sig till Olof Hermansson 

Wallentins yrkande. 
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Forts. § 14 

Styrelsen beslöt, med avslag på Olof Hermansson Wallentins m.fl:s yrkande,  

att 

 

att 

som svar på remissen åberopa och överlämna upprättat tjänsteutlåtande. 

 

omedelbart justera ärendet. 

 

Olof Hermansson Wallentin, Jonas Nilsson, Lars Jilmstad och Ida Karlbom 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 

 

Christina Linderholm och Göran Oljeqvist, ej tjänstgörande suppleanter, lät till 

protokollet anteckna att om de hade tjänstgjort skulle de ha yrkat bifall till Olof 

Hermansson Wallentin m.fl:s yrkande. 

§ 15  

Mötets avslutande 

Vice ordföranden förklarade mötet avslutat. 

 

 

Vid protokollet 

 

 

Gun Rudeberg 
 


